
گروه اجتماعی: مدیرکل فرهنگی 
و تبلیغ��ات بنیاد ش��هید و امور 
ایثارگ��ران برگزاری دومی��ن کنگره ملی لاله های 
سپید و دومین کنگره ملی شعر منا و حرم، اجرای 
دعای عرفه در گلزارهای ش��هدای سراسر کشور، 
رونمایی از »یادمان ش��هدای من��ا « و »فرهنگ 
اعلام شهدای منا« را از برنامه های بنیاد در آستانه 
س��الروز فاجعه منا اعلام ک��رد.  به گزارش »وطن 
امروز«، اسکندر یارنسب با اعلام برنامه های بنیاد 
ش��هید و امور ایثارگران در آستانه سالروز فاجعه 
من��ا از تاریخ 9 ش��هریور مصادف ب��ا روز عرفه تا 
11 ش��هریور ماه، گفت: پس از کش��تار وحشیانه 
آل سعود و به شهادت رساندن حجاج ایرانی در حج 
خونین سال 1366، فاجعه منا در ایام ذی الحجه، 
با شهادت حجاج لب تشنه ایرانی در روز عید قربان 

و مقابل دیدگان سعودی ها، 
از دلخراش تری��ن رخدادهای 
بین المللی بود. وی با اش��اره 
به برگزاری نخستین کنگره 
ملی بزرگداشت شهدای منا 
در س��ال 1395 توسط بنیاد 

شهید و امور ایثارگران تصریح کرد: این کنگره در 
محضر رهبر معظم انقلاب و با حضور خانواده های 
شهدای منا برگزار شد که حضرت آیت الله خامنه ای 
در این مراسم فرمودند: »فاجعه منا نباید فراموش 
ش��ود«.  به همین منظور در سال جاری نیز بنیاد 
در س��الروز فاجعه منا از تاریخ 9 تا 11 ش��هریور 

م��اه برنامه ه��ای مختلفی را 
تدارک دیده اس��ت. یارنسب 
ب��ا اع��لام برگ��زاری دومین 
کنگره ملی لاله های سپید به 
بزرگداشت شهدای  مناسبت 
منا در تاریخ 11 ش��هریورماه 
خاطرنش��ان کرد: این کنگره در تهران و با حضور 
شخصیت های کشوری و لشکری برگزار می شود 
و در ای��ن مراس��م از 2 اثر هنری جدید با موضوع 
من��ا رونمایی خواهد ش��د و تع��دادی از خانواده 
شهدای فاجعه منا نیز مورد تجلیل و قدردانی قرار 
می گیرند و از کتاب »فرهنگ اعلام شهدای منا« 

نیز که در برگیرنده اطلاعات و زندگینامه شهدای 
مناست، رونمایی می شود. وی برگزاری دعای عرفه 
در گلزارهای ش��هدای سراسر کشور و رونمایی از 
یادمان شهدای منا را از برنامه های 9 شهریورماه روز 
عرفه عنوان کرد و گفت: در تهران پس از برگزاری 
دعای عرفه در گلزار ش��هدای بهش��ت زهرا)س(، 
یادم��ان و اثر فاخر هنری با موضوع ش��هدای منا 
در ارتفاع 9 متر مربع در قطعه بین المللی بهشت 
زهرا)س( رونمایی خواهد ش��د. مدیرکل فرهنگی 
و تبلیغات بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود: این 
یادمان برگرفته از معماری کعبه و مس��جدالحرام 
اس��ت که تمام اس��امی ش��هدای فاجعه منا روی 
این اثر هنری به صورت سنگ نوش��ته حک شده 
و روز پنجشنبه 9 شهریور ماه با حضور مسؤولان و 

مقامات بنیاد رونمایی خواهد شد. 

تشریح برنامه های سالروز فاجعه منا ایثار
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مدیرکل امور اداری صندوق بازنشستگی خبر داد
برگزاری آزمون استخدامی صندوق 

بازنشستگی کشوری در مهرماه

مدیرکل امور اداری صندوق بازنشس��تگی 
کش��وری از برگزاری آزمون اس��تخدامی این 
صندوق در اوایل مهرماه خبر داد. امیرحسین 
غ��لام زاده در گفت وگ��و با ایس��نا،  در این باره 
اظهار کرد: چارت آزمون در حال تصویب بوده 
و اکنون به سازمان مدیریت ارسال شده است. 
وی افزود: تا یکی، دو ماه آینده و تا اوایل مهرماه 
آزمون استخدامی را از طریق سازمان سنجش 
برگ��زار خواهی��م ک��رد. مدیرکل ام��ور اداری 
صندوق بازنشس��تگی کش��وری با بیان اینکه 
100 نفر طی این آزمون جذب و وارد صندوق 
بازنشستگی خواهند شد، عنوان کرد: این نیروها 
در تهران و 30 نمایندگی اس��تانی مشغول به 
کار می شوند. سهمیه تهران 40 نیرو و سهمیه 
شهرس��تان ها 60 نیرو خواهد بود. غلام زاده با 
بیان اینکه تفکیک جنسیتی در آزمون نداریم 
و داوطلبان باید دارای مدرک فوق لیسانس به 
بالا باشند، گفت: رشته های مورد قبول مرتبط 
با فعالیت های صندوق اع��م از بیمه، مدیریت 
دولتی، مدیریت بازرگانی، حس��ابداری، حقوق 

و آمار است. 

فراخوان مشمولان فارغ التحصیل 
دانشگاه ها در شهریور

سازمان وظیفه عمومی ناجا، همه مشمولان 
فارغ التحصیل دانشگاه ها که دارای برگ آماده 
به خدمت ب��ه تاریخ یکم ش��هریورماه 1396 
هس��تند را به خدم��ت س��ربازی فراخواند. به 
گ��زارش میزان، س��ازمان وظیفه عمومی ناجا 
طی اطلاعی��ه ای اعلام کرد: همه مش��مولان 
فارغ التحصیل دوره های کارشناس��ی و بالاتر و 
همچنین مشمولان گروه پزشکی سراسر کشور 
ک��ه برگ آم��اده به خدمت به تاری��خ 96/6/1 
دریافت کرده اند، باید با مراجعه به یکی از دفاتر 
خدمات الکترونیک انتظامی )پلیس+10(، برگ 
معرفینامه مشمولان به مراکز آموزش را دریافت 
و براب��ر اطلاع��ات مندرج در آن اق��دام کنند. 
براس��اس این گزارش، همه مش��مولان فوق، 
موظف هستند روز چهارشنبه یکم شهریورماه 
س��ال 96 در محل و س��اعتی که توس��ط این 
سازمان در برگ معرفینامه مشمولان به مراکز 
آموزش نیروهای مس��لح اعلام ش��ده حضور 
یابن��د. گفتنی اس��ت، عدم حض��ور بموقع در 
زمان و محل های تعیین شده، غیبت محسوب 
می ش��ود و برابر ماده 5۸ قانون خدمت وظیفه 
عموم��ی، محرومیت ه��ای اجتماع��ی را برای 
آنان در برخواهد داش��ت. مشمولان می توانند 
 با مراجعه به پایگاه فرهنگی س��رباز به نشانی 
www.vazifeh.ir فهرست مدارک و وسایل 
مورد نیاز برای ارائه به مراکز آموزش را رویت و 

در موعد اعزام به خدمت همراه داشته باشند.

حذف دوره پیش دانشگاهی 
در پایان سال تحصیلی آینده

دبیرکل شورایعالی آموزش و پرورش از حذف 
دوره پیش دانش��گاهی در پایان س��ال تحصیلی 
آینده خبر داد. به گزارش خبرگزاری صداوسیما، 
مهدی نویدادهم گفت: قبلا مصوبه ای داشتیم که 
کل دوره پیش دانشگاهی حذف شود. وی افزود: 
حدود یک سال است عنوان پیش دانشگاهی را به 
دوره دبیرستان اضافه کرده ایم و با عنوان کلاس 
پیش دانش��گاهی کار دنبال می ش��ود. نویدادهم 
با اش��اره به اینکه در پایان سال تحصیلی آینده 
نظام آموزش��ی اس��تقرار کامل خواهد داش��ت، 
گفت: بر این اس��اس دوره دبیرس��تان 6 س��ال 
خواهد شد که 3 س��ال آن دوره اول متوسطه و 
3 دیگر دوره دوم متوس��طه خواهد بود. دبیرکل 
ش��ورایعالی آموزش وپ��رورش تصریح ک��رد: در 
پایان سال تحصیلی آینده، کلاسی تحت عنوان 
پیش دانش��گاهی ه��م نخواهیم داش��ت و دوره 
تحصیلی دبیرستانی ها در دوره دوم 3 سال خواهد 
بود. وی درباره چگونگی شرکت دانش آموزان در 
آزمون سراس��ری با حذف پیش دانش��گاهی هم 
گفت: نمرات پایانی دانش آم��وزان ملاک اصلی 

ورود به دانشگاه ها خواهد بود.

با رأی اعضای شورای شهر پنجم
نجفی شهردار تهران شد

رس��ماً  نجفی  محمدعل��ی 
جایگزین محمدباقر قالیباف، 
شهردار تهران شد. به گزارش 
تسنیم،  در جریان برگزاری 
مراسم تحلیف اعضای شورای 
پنجم شهر تهران و بعد از مشخص شدن اعضای 
هیات رئیسه محسن هاشمی رئیس شورا، سید 
ابراهیم امینی نایب رئیس شورا و بهاره آروین و 
زهرا نژادبهرام به عنوان منشی های هیات رئیسه 
و در نهایت علی عطا به عنوان سخنگو، فرآیند 
انتخاب ش��هردار تهران در دستور کار اعضای 
ش��ورای پنجم قرار گرفت. محس��ن هاشمی، 
رئیس شورای شهر تهران در مراسم رأی گیری 
برای مش��خص ش��دن ش��هردار تهران گفت: 
اعضا می توانند کاندیداه��ای موردنظر خود را 
برای تصدی گری این مسؤولیت مطرح کنند. 
محمدعل��ی نجفی تنها کاندیدای ش��هرداری 
ته��ران با کس��ب  21 رأی توانس��ت به عنوان 
شهردار تهران جایگزین محمدباقر قالیباف شود.

نجفی: از شنبه سرکار می آیم ■
محمدعلی نجفی دیروز چهارش��نبه پس 
از انتخاب از س��وی اعضای شورای پنجم شهر 
تهران گفته اس��ت از شنبه در دفتر کارش در 
خیابان بهشت حاضر می شود. با این حال او به 
عنوان اولین اقدام پس از ش��هردار شدن، برای 
موسس��ه همشهری سرپرس��ت جدید تعیین 

کرده است.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری تهران:
موزه مشاهیر تا پایان شهریور 

افتتاح می شود

مدیرعامل س��ازمان زیباس��ازی شهرداری 
تهران از انجام آخرین اقدامات جهت مرمت خانه 
اتحادیه و افتتاح این خانه و موزه مشاهیر ایران 
تا پایان شهریورماه خبر داد. به گزارش تسنیم، 
عیس��ی علیزاده در حاش��یه بازدید محمدباقر 
قالیباف شهردار تهران از آخرین اقدامات انجام 
شده جهت مرمت بنای اتحادیه در خیابان لاله زار 
تهران ضمن سخنانی به آخرین اقدامات انجام 
شده این س��ازمان درباره میراث فرهنگی شهر 
تهران اش��اره کرد. علیزاده با بیان اینکه برخی 
اقدامات سازمان زیباس��ازی شهر تهران جهت 
مرمت ابنیه تاریخی ایران بوده، گفت: برخی از 
ای��ن بناها در اختیار برخی نهادها و در ش��رف 
تخریب بوده و این س��ازمان با کمک به مرمت 
آنها توانسته اس��ت وضعیت این بناها را بهبود 
بخشد. وی با بیان اینکه میراث فرهنگی وظیفه 
ذاتی شهرداری تهران نیست، گفت: با این وجود 
اقدام به بازسازی و تغییر کاربری و بهره برداری 
از ابنیه تاریخی تهران، توسط شهرداری تهران 
انجام ش��ده است. مدیرعامل سازمان زیباسازی 
شهرداری تهران درباره اقدامات انجام شده توسط 
شهرداری تهران برای حفظ ابنیه تاریخی تهران، 
به تمرکز سازمان زیباسازی و شهرداری تهران 
ب��ه ابنیه منطقه 12 تهران اش��اره کرد و گفت: 
س��اماندهی محور عودلاجان، س��اماندهی گذر 
مروی و بناهایی از این دس��ت را در منطقه 12 
به انجام رسانده ایم. علیزاده همچنین از تملک 
بناه��ای تاریخی عم��ارت عین الدوله و عمارت 
ارباب هرمز یاد کرد که هم اینک به عنوان موزه 
فعالی��ت دارد. وی درباره برخی بناهای تاریخی 
تهران که هنوز وضعیت مشخصی ندارند، گفت: 
این بناها به 2 دلیل معطل مانده است، یا مشکل 
سندی داشته یا اینکه ورثه به توافق نرسیده اند. 
علیزاده گفت: در مرمت این بنا با دشواری های 
متع��ددی مواج��ه بودیم اما بنا ب��ه گله گذاری 
نداریم. مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری 
تهران همچنین از افتت��اح این بنای تاریخی و 
موزه مش��اهیر ایران که این بنا در حال انجام و 

تجهیز است تا پایان شهریور خبر داد.

معابر ش��مال تهران به منظور اس��تمرار در  ■
حفظ، بهب��ود و افزایش کیفی��ت در وضعیت 
 نگهداش��ت ش��هر با اجراي طرح هاي فوریتي 
24 روزه، توس��ط معاون��ت فن��ي و عمران��ي 

شهرداري منطقه یک ساماندهي مي شود.
علیرض��ا جعفری، معاون خدمات ش��هری  ■

و محیط زیس��ت منطق��ه 2 از اج��رای ط��رح 
نگهداش��ت ش��هر در  بزرگراه آیت الله هاشمی 

رفسنجانی در منطقه 2 خبر داد.
مانور آمادگی مدیریت بحران در بیمارستان  ■

مسیح دانشوری به منظور پیشگیری و کاهش  
صدمات احتمال��ی در بروز حوادث غیرمترقبه 

برگزار شد.
مانور آمادگي واکنش در ش��رایط اضطراري  ■

برخ��ي  در   )Derailing - Rerailing(
ایستگاه هاي متروی تهران برگزار شد.

نبض جامعه

گروه اجتماعی: شورای شهر چهارم تهران روزهای 
اخیر به کار خود پایان داد و س��اختمان بهش��ت 
اکنون مس��تاجران جدیدی را پذیراست، از این رو 
در گفت وگو با »اقبال ش��اکری« از اعضای شورای 
چهارم به بررسی عملکرد شهرداری تهران در حوزه 
حمل و نقل پرداختیم. وی معتقد است با توجه به 
بودجه هایی که از س��وی دولت باید به این بخش 
اختصاص پی��دا می کرد و نکرده اس��ت، عملکرد 
شهرداری تهران قابل تقدیر است و امروز »تهران 
ارزان ترین متروی دنیا را دارد«. شاکری همچنین 
تاکید دارد ضمن ارزانی خدمات حمل ونقل عمومی 
تهران »متروی تهران از نظر کیفیت خدمات جزو 
10 مت��روی برت��ر دنیاس��ت«. متن زی��ر حاصل 
گفت وگوی ما با اقبال شاکری، عضو شورای شهر 

چهارم تهران است.
***

  مت�روی ته�ران از آغاز مدیریت ش�هری آقای 
قالیباف تاکنون چه تغییری کرده و از کجا به کجا 

رسیده است؟
ویترین مترو تکمیل شده است و تمام خطوط 
مصوب شورایعالی ترافیک درباره مترو اجرا شده، 
تنه��ا خط 6 باقی مانده ک��ه این خط نیز در حال 
تکمیل اس��ت. با این حساب حدود 310 کیلومتر 
خط ریل مترو به دارایی های شهر اضافه می شود. 
مهم تری��ن این خط��وط به تفکیک ش��امل خط 
6 معادل حدود 3۸ کیلومت��ر، خط 7 معادل 27 
کیلومتر، خط ۸ ش��امل خط پرند و فرودگاه امام 
52 کیلومت��ر و خط مهرآباد 2 کیلومتر که جمعا 
حدود 110 کیلومتر س��اخته شده که عمده این 
می��زان در 5 س��ال آخر مدیریت آق��ای قالیباف 
س��اخته شده اس��ت.   در حال حاضر ساخت هر 
یک کیلومتر خط ریلی مترو به همراه یک ایستگاه 
و یک رام قطار 7 واگنه حدود 240 میلیارد تومان 
هزینه دارد که شامل تمام هزینه ها از جمله واگن، 
ایس��تگاه، تجهی��زات و ... اس��ت. در حال حاضر 
ظرفیت حمل ونقل مت��رو در هر روز 3/5 میلیون 
نفر است که اگر 3000 واگن داشتیم، 10 میلیون 
نفر را در روز جا به جا می کردیم  اما در حال حاضر 
1150 واگن داریم و یک س��وم ای��ن میزان را جا 
به جا می کنی��م و به دلیل عدم وجود واگن کافی 
نمی توانیم از ظرفیت بیش��تری در مترو استفاده 
کنیم.  همچنین باید گف��ت خطوط مترو از نظر 
مسافر و تعمیر و نگهداری به خصوص در خطوط 
جدید قبل از رسیدن به  ظرفیت استاندارد در حال 
بهره برداری اس��ت. نکته مهم دیگر درباره متروی 
تهران این اس��ت که متروی تهران از لحاظ بلیت 
ارزان تری��ن بهای بلیت را در جه��ان دارد و از نظر 
کیفیت خدمات نیز جزو 10 متروی برتر دنیاست 
و از لح��اظ طول خطوط نیز جزو کلانش��هرهای 
مهم جهان محسوب می شود. شرکت بهره برداری 
که در حال حاضر مسؤولیت ساخت خطوط را بر 
عهده دارد با وجود داش��تن کمبود هایی در انتقال 
و نگهداری واگن ها، عمل طاقت فرس��ایی را انجام 
می دهد تا بتواند به میزان بیش��تری از مس��افران 

سرویس دهی کند. 
  برخی به زمان تکمیل خطوط مترو انتقاد دارند و 
معتقدند مترو باید در 5 الی 6 سال گذشته تکمیل 

می شد؛ نظر شما در این باره چیست؟ 
این موضوع که غیرممکن اس��ت، زیرا تکمیل 
پروژه ه��ا منوط به برخی مس��ائل همچون تامین 
مال��ی بموقع اس��ت اما تکمیل خط��وط مترو در 
این مدت زم��ان غیرممکن بوده اس��ت به علاوه 
شهرداری تهران تمام توان لازم را برای تکمیل هر 
چه سریع تر پروژه ها صرف کرده به طوری که هر 
ساله 30 درصد بودجه شهرداری معادل 15 هزار 
میلیارد ریال صرف حمل ونقل عمومی می شود و 
از این می��زان بودجه برای حمل ونقل عمومی هر 
ساله بیش از 50 درصد آن به مترو تعلق می گیرد. 
  به نظر شما هزینه 200 میلیاردی که برای ساخت 
هر یک کیلومتر مترو و ایس�تگاه صرف می ش�ود 

بهینه بوده یا می توان این هزینه را کاهش داد؟
به نظر بنده این میزان هزینه معقولی است، زیرا 
این مبلغ برای یک ایستگاه تکمیل شده است که 

با کمک حسابداران صنعتی محاسبه شده است. 

  در ح�ال حاضر س�هم ه�ر یک از س�امانه های 
اتوبوس�رانی، تاکس�یرانی و مت�رو در حمل ونقل 

عمومی به چه میزان است؟
در اف��ق چش��م انداز تا س��ال 1400  ش��بکه 
اتوبوسرانی باید 25 درصد، تاکسیرانی 20 درصد 
و مترو نیز حدود 30 درصد از حمل ونقل ش��هری 
 را پوش��ش دهد، در واقع حمل ونقل ش��هری باید 
75 درصد از سفرهای درون شهری را شامل شود 
اما در حال حاضر سهم مترو در حمل ونقل عمومی 
1۸ درصد، تاکس��یرانی 22 درصد و اتوبوس��رانی 
21 درصد است، همچنین هم اکنون ۸/5 میلیون 
سفر درون شهری در تهران وجود دارد که تا سال 
1400 باید به 10 میلیون س��فر در روز برسد.  بر 

اس��اس محاسبات سهم مترو 
باید  در حمل ونق��ل عمومی 
30 درصد باشد اما این میزان 
به دلیل کمب��ود تعداد واگن 
کمت��ر از 30 درصد اس��ت و 
علت اصل��ی کمبود واگن هم 
ب��ه مس��اله بده��ی دولت به 
ش��هرداری بازمی گ��ردد، زیرا 
طبق مصوب��ه قانونی مجلس 

در هر ش��هری که مترو ساخته می ش��ود، دولت 
موظف به پرداخت 50 درصد از هزینه هاس��ت که 
از س��ال ۸2 تاکنون دولت س��هم خود را پرداخت 
نکرده اس��ت، با این وجود شهرداری این هزینه را 
تقبل کرده اما این انتظار وجود داش��ت که دولت 
در صورت نپرداختن سهم خود حداقل واگن های 
مترو را تامین کند که قرار بود دولت تعداد 2 هزار 
واگن را به شهرداری تحویل دهد یا با ساخته شدن 
هر 100 کیلومتر خط مترو دولت نیمی از هزینه 
100 کیلومتر را پرداخت کند یا خود ساخت 100 
کیلومتر را بر عهده گیرد که هیچ کدام از این امور 
هنوز محقق نشده اس��ت، بنابراین شورای شهر و 
شهرداری وظایف خود را انجام می دهند اما بحث 
تامین مالی بر عهده دولت است که این نقص اصلی 
 مترو محسوب می ش��ود. هم اکنون دولت بیش از 
15 هزار میلیارد تومان به شهرداری بدهکار است.

  برخی منتقدان معتقدند اولویت شهردار تهران 
پروژه های عمران�ی بوده و مترو اولویت نخس�ت 
ش�هرداری نب�وده اس�ت؛ نظر ش�ما در ای�ن باره 

چیست؟ 
به عقیده بنده اینگونه نظرات کاملا اشتباه است، 
زی��را اولویت  اصلی ش��هرداری تهران حمل ونقل 
عمومی بوده اس��ت. اگر به بودجه شهرداری توجه 
کنید متوجه می شوید شهرداری بیش از 30 درصد 
بودجه خود را ب��ه حمل ونقل همگانی اختصاص 
داده اما باید به این موضوع نیز توجه کرد که دولت 
نیز در موضوع حمل ونقل عمومی وظایفی دارد که 
باید انجام دهد و شهرداری نیز50 درصد مسؤولیت 
دارد. مثلا بخش اتوبوسرانی 100 درصد بر عهده 
دولت بوده که قانون آن را تصویب کرده است. این 
موضوع نیز باید در ش��ورای پنجم مشخص شود 
که آیا دولت قصد انج��ام مصوبات قانونی خود را 
دارد یا خیر؟ طی این س��ال ها ش��هرداری فارغ از 
مسؤولیت های دولت، تمرکز خود را بر 2 موضوع 
اتوب��وس و مترو آن هم با حداکثر بودجه قرار داده 

است. 

  آی�ا موض�وع پرداخ�ت بدهی ه�ای دول�ت به 
شهرداری در دولت قبل نیز به همین شکل بود یا 

در این دولت تغییری کرده است؟ 
به اصطلاح گفته می ش��ود دولت قبل با اخم و 
دولت حاضر با لبخند بدهی ها را پرداخت نکردند. 

  یکی از انتقادات به مترو درباره ایمن نبودن خط 
7 مترو است؛ در این باره توضیح می دهید؟

درب��اره خط 7 دو موضوع مطرح اس��ت؛ یکی 
درباره تهویه های این خط و دیگری درباره مسائل 
کنترلی آن است. باید توجه داشت این خط هنوز 
به طور کامل به بهره برداری نرسیده است. برخی 
تهویه های آن انجام نش��ده و برخی س��امانه های 
کنترلی آن به صورت اتوماتیک درنیامده است اما با 
شرایطی که خط 7 دارد که در 
آن زمان رفت وآمد 40 دقیقه 
اس��ت و در ای��ن 40 دقیق��ه 
فق��ط یک رام قط��ار در حال 
رفت وآمد اس��ت این ایرادات 
از نظر کارشناسی قابل توجه 
نیس��ت. زمانی که ی��ک رام 
قطار در حال رفت وآمد است 
مس��لما احتمال برخ��ورد آن 
با قطار دیگری صفر اس��ت اما اگر زمان رفت وآمد 
به 20 دقیقه رس��ید یعنی چند رام قطار در حال 
حرکت بود، در آن زمان نصب سامانه های کنترلی 
اتوماتیک ضروری اس��ت اما با این ش��رایط مترو، 
نصب این سامانه ها ضروری نبوده و این خط دارای 
امنیت کامل است. همچنین مش��اور فنی پروژه 
اعلام کرده که این خط از لحاظ ایمنی و زیس��ت 
محیطی مشکلی ندارد، با این اوصاف زمانی که فرد 
متخص��ص این حوزه امنیت خط را تایید می کند 
دیگر جای حرفی نیست و خود آن مشاور مسؤول 
است حتی معاون حمل ونقل هم مسؤول نیست، 
زیرا او نیز طبق نامه امضا شده و رسمی مشاور فنی 

پروژه، امنیت خط را تایید کرده است. 
  درباره تهویه ها چطور؟ 

در تهویه ها نیز به دلیل وجود تنها یک رام قطار 
و تعداد بسیار کم سفرهای این خط، میزان هوای 
موجود در ایستگاه ها استاندارد بوده و کیفیت لازم 
را دارد ب��ا این حال بنده ب��رای اطمینان خاطر با 
نامه ای به معاونت حمل ونقل و ترافیک اندازه گیری 
هوای موجود در خطوط را توسط شرکت کنترل 
و کیفیت هوا درخواست کردم. با این حال اعضای 
ش��ورای شهر برای اطمینان از این سامانه 2 بار از 
این خط بازدید کرده اند و چندین جلسه تخصصی 
برگزار کرده ایم و از امنیت آن مطمئن شده ایم.  به 
نظر من اینکه صبر کنیم تا یک خط به طور کامل 
تکمیل ش��ود بدین معنی اس��ت که باید چندین 
هزار میلیارد س��رمایه برای تکمیل نهایی متوقف 
ش��ود در حالی که با همین ش��رایط و در صورت 
رعایت حداقل ها نیز می توان خ��ط را راه اندازی و 
بهره برداری کرد. به علاوه یکی از مزایای خط 7 این 
است که این خط برخلاف سایر خطوط به صورت 

یکپارچه به بهره برداری رسید. 
  برخ�ی می گویند قالیباف تهران را به 100 س�ال 
عقب تر برده است، نظر ش�ما درباره این انتقادات 

چیست؟ 
قطع��ا نمی توان بدون س��ند درب��اره عملکرد  

شهرداری نظر داد، هر چند که امروز بدون استناد 
صحبت کردن باب شده اس��ت. انصافا حداقل در 
این دوره ای که من در آن حضور داش��تم، در تمام 
عرصه هایی که شهرداری مسؤول آن بوده اتفاقات 
خوبی رخ داده اس��ت. ش��هردار نه تنه��ا در حوزه 
خودش، بلک��ه در حوزه های دیگر نیز از جمله در 
آموزش و پرورش، میراث فرهنگی، نیروی انتظامی، 
وزارت بهداش��ت و ورزش کمک های وافری کرده 
اس��ت. مخصوصا در حوزه ورزش، چرا که در حال 
حاضر ورزش بدون ش��هرداری در تهران معنایی 
ندارد؛ مسابقات محلات و سراهای محله جایگزین 
مسابقات شهر شده که قبلا دولت مسؤول برگزاری 
آنها بوده است.  شهرداری در این سال ها عملکرد 
قابل قبولی در بخش های مختلف از جمله تعداد 
بوستان ها، وسعت سرانه فضای سبز، پاکیزگی شهر 
و معابر و تعمیر و نگهداری این موارد انجام داده که 
 هر کدام اتفاق مهمی بوده است.  همچنین حدود 
570 کیلومت��ر بزرگراه به بهره برداری رس��یده و 
خطوط مترو و اتوبوس هم اتفاقات مهمی در شهر 
هستند که افراد آگاه به این مسائل می دانند حتی 
در صورت داشتن بودجه نیز انجام این امور بسیار 

دشوار است و همتی بلند می طلبد. 
  به طور کلی سطح امروز حمل ونقل همگانی در 

شهر تهران را چگونه ارزیابی می کنید؟ 
درباره حمل ونقل عمومی در شهر تهران تا سال 
1400 نیاز به 11 هزار اتوبوس درون شهری داریم 
و تا امروز نیز 9هزار اتوبوس است که البته در حال 
حاضر فقط و فقط 6400 دستگاه اتوبوس موجود 
است که 50 درصد آنها بالای ۸ سال عمر دارند و 
باید تعویض شوند. در همین زمینه دولت موظف 
به تحویل اتوبوس های جدید بوده که تاکنون این 
امر محقق نش��ده اس��ت. با توجه ب��ه آمار 3200 
دستگاه اتوبوس فرسوده و 2600 اتوبوسی که کم 
داریم، جمعا در حال حاضر نیاز به 5۸00 اتوبوس 
داری��م که طبق قانون ۸5 درصد هزینه خرید این 
اتوبوس ها را باید وزارت کشور بپردازد که تاکنون 
از طرف دولت چیزی پرداخت نش��ده است. طبق 
قانون دولت موظف اس��ت سالانه 1000 دستگاه 
اتوبوس فق��ط به تهران تحویل ده��د که در این 
میان کلانشهر ها نیز سهیم هستند اما از حدود 7 
یا ۸ سال پیش هنوز این سهمیه به شهرداری داده 
نشده است. یکی از مهم ترین اقدامات انجام شده 
در بخش اتوبوس��رانی وارد کردن بخش خصوصی 
به این حوزه بود که در حال حاضر تمام اتوبوس ها 
جز  BRT تحویل بخش خصوصی اس��ت و این 
شرکت ها در حال بهره برداری از اتوبوس ها هستند. 
شهرداری با ناامید شدن از کمک دولت با تضمین 
کرایه اتوبوس ها از بخش خصوصی حمایت کرد و 
درخواس��ت ورود اتوبوس های جدید به این حوزه 
را ک��رد که در ح��ال حاضر بخش خصوصی 100 

اتوبوس جدید را به این سامانه وارد کرده است. 
  در ش�بکه تاکسیرانی 27 هزار دستگاه تاکسی 
فرسوده وجود داشت که در یک حرکت بزرگ در 
سال گذشته  16 هزار دستگاه از این تعداد نوسازی 
شد که این نوس�ازی در کاهش آلودگی هوا تاثیر 

بسیار زیادی دارد.
درباره س��اخت خطوط جدید مترو بنده قطعا 
می گویم شهرداری نباید وارد ساخت این خطوط 
ش��ود و باید آن را به بخش خصوصی واگذار کند. 
در حال حاضر نسبت به تعداد واگن های مورد نیاز 
1۸00 واگن کم داریم. درباره بهای تمام شده مترو 
نیز تنها 30 درصد آن را مسافران پرداخت می کنند 
و باقی آن به عهده دولت و شهرداری است و دولت 
تاکنون س��هم خود را پرداخت نکرده و شهرداری 
آن را پرداخت می کند. به علاوه هزینه های متروی 
پرند، ورامین و کرج را نیز ش��هرداری تهران تقبل 
کرده است.  به عقیده من وجه همت شورای پنجم 
نیز باید موضوع حمل ونقل عمومی باشد و شورا و 
شهرداری باید با کمک یکدیگر این بخش را ارتقا 
دهن��د، چرا که این امر در زندگ��ی مردم، تفریح، 
تحصی��ل و اوقات فراغت آنها تاثیر بس��یار مهمی 
داشته و در سلامت شهری و هوای پاک نیز بسیار 
موثر اس��ت، چرا که  ۸0 درصد آلودگی هوا ناشی 

از خودروهاست. 

عضو شورای شهر چهارم تهران در گفت وگو با »وطن امروز« :

تهران ارزان ترین متروی دنیا را دارد
اقبال شاکری: شهرداری بیش از 30 درصد بودجه خود را به حمل ونقل همگانی اختصاص داده است

آوای شهر

ش�اکری معتقد اس�ت ب�ا توجه به 
بودجه هایی که از س�وی دولت باید 
به این بخش اختصاص پیدا می کرد 
و نکرده اس�ت، عملکرد شهرداری 
ته�ران قاب�ل تقدیر اس�ت و امروز 
»ته�ران ارزان ترین مت�روی دنیا را 

دارد«
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